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U rbanizáció é s  te lep ítésstru k tú ra
Századunk minden tekintet

ben meggyorsult fejlődésével 
együtt jár a lakosság áramlása 
az ipari centrumok felé. Egyes 
országokban a legnagyobb vá
rosok vonzóereje olyan mére
teket öltött már, hogy a be
vándorlásnak korlátot kellett 
szabni. A fővárosok gyors nö
vekedését azonban ezek az in
tézkedések sem állították meg.

kahelyeken, hanem' otthonuk- nyűszerkezetes módszerek be- 
ban is kulturált környezetben vezetését, 
éljenek. Ennek biztosítását cé
lozza az a lakásépítési terv, Ez utóbbi eljárással ma már 
amely szerint az 1971—75 kö- nagy ipari és mezőgazdasági 
zötti ötéves tervidőszak alatt létesítmények, sport-, illetve 
újabb félmillió lakást építenek bevásárlócsarnokok épülnek
fel. Mivel ilyen nagy volume
nű építkezést a hagyományos 
eszközökkel megvalósítani 
nem lehetséges, racionalizálják

Ezért az NDK-ban — több "az építészeti technológiát. Eb
más országhoz hasonlóan — 
arra a megállapításra jutottak, 
hogy meg kell növelni a vidé
ki városok vonzóerejét, s 
emellett a falvak telepítéskul
túráját is a lakosság egészsé
ges igényeinek szolgálatába 
kell állítani. Olyan város- és 
faluközpontokat kell kialakí
tani, amelyek mind a munka
végzésnek, lakásnak és keres
kedelemnek, mind a pihenés
nek és kultúrának megfelel
nek.

Az első lépéseket ebben az 
irányban az NDK telepítés
tervezői mintegy tíz eszten
deje megkezdték. A berlini, 
a drezdai és a Karl-Marx- 
Stadt-i korszerű — és a 
fenti igényeknek minden
ben .megfelelő — városköz
pontok már így valósultak 
meg. Az itt szerzett tapaszta
latok azonban az újabb kuta
tások szükségességére és a 
nemzetközi kooperáció széle
sítésére is felhívták a figyel
met. A felmérést tett követte 
és ma már gyümölcsöző koope
rációban dolgoznak együtt a 
Szovjetunió, Csehszlovákia. 
Magyarország, Lengyelország 
és az.NDK városépítészeti ku
tatóintézetei. Közös tevékeny
ség folyik á városépítészeti el
vek, a tudományos prognózis 
kidolgozására 'és a korszerű 
közlekedési rendszerek kifej
lesztésére.

Az NDK rohamosan fejlődő 
gazdasága feltételezi, hogy az 
ipari és mezőgazdasági üze
mek dolgozói ne csak a mim

ből a célból tervezik a komp

belföldön és exportálnak is 
ilyen konstrukciókat. Űj pers
pektívát ígér az építészeti ku
tatásban a könnyű és nehéz 
szilikátbeton. Előbbinek az al
kalmazása különösen a lakás

lett gépsorok alkalmazását, építés területén kecsegtet je-

A  g a z d a s á g p o l i t i k a i  c é l o k  

m e g v a l ó s í t á s a

A 36 emeletes Hotel Stadt Berlin a város központjában

egységesítik az építészeti tech
nológiát és az elemek gyártá
sát, s megkezdték már a köny-

Húszemeletes lakóházak Karl-Marx Stadtban

lentős anyag- és költségmeg
takarításokkal. Ha ezek a kez
deményezések párosulnak az 
új számítási tapasztalatok be
vezetésével, újabb megtakarí
tások érhetők el. (Az acélfel
használás például 8—10 száza
lékkal csökkenhet.)

Az NDK szakemberei ezen 
a területen is nagy jelentősé
gűnek tartják a szocialista or
szágok együttműködését és a 
tapasztalatok kölcsönös kicse
rélését. Máris sok külföldi 
specialista dolgozik a z .NDK 
tervezőintézeteiben, építkezé
sein stb., saját állampolgárai 
pedig más országokban. így 
válnak a kutatásban és a gya
korlati munkában szerzett ta
pasztalatok valamennyi részt
vevő közkincsévé, s növelik 
tovább a szocialista országok 
népeinek gazdasági és szociá
lis ellátottságát.
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( F o ly ta tá s  a z  1. o ld a lr ó l)
A megyei pártbizottság

1971. februári ülésén megha
tározta a gazdaságfejlesztés 
évi irányát, főbb feladatait. 
Határozatában felhívta a fi
gyelmet arra, hogy gazda
ságpolitikánk legfontosabb 
célja a munka hatékonysá
gának növelése, a lakosság 
életszínvonalának folyamatos 
emelése. A határozat végre
hajtása a különböző iparágak
ban és a mezőgazdaságban 
nem egyforma eredmé
nyességgel zajlott le. Az 
egyenletes fejlődést egyes te
rületeken objektív és szubjek
tív okok gátolták. A vállala
tok 1971. évi gazdálkodására 
a termelési körülmények vál
tozásai a piaci hatások, a 
munkaerő- és munkabérfe
szültségek az előző évekénél 
nagyobb hatást gyakoroltak. 
Ez a hatás az eredményekben 
jelent meg. A hatékonyság 
legfontosabb mutatója, — a 
vállalati eredmény — elma
radt az 1970, évitől.

A pártbizottság ülése elé 
terjesztett értékelő jelentés 
iparáganként tárgyalta az 
eredmények alakulását, s 
megállapította, hogy a ren
tabilitás-csökkenés okainak 
részletes elemzését feltétle
nül napirendre kell tűzni, 
mert az okok egy része a gaz
dálkodás tényleges eredmé
nyétől független. így például 
nehéz helyzet alakult ki szén- 
bányászatunkban, ahol a so
rozatos elemi csapások jelen
tős termeléskiesést okoztak. A 
termeléskiesés jövedelem- 
csökkenéssel járt, amely vég
sősoron negatívan befolyásol
ta az eredmények alakulását.

A nehézipar termelésének 
stagnálása mellett viszont 
növekedett a vegyipari válla
latok közül az Almásfüzitői 
Timföldgyár, a Tatabányai 
Alumíniumkohó, a Kőbányai 
Gyógyszerárugyár dorogi gyár
egységének teljesítménye, va
lamint a könnyűipari vállalato
ké, mintegy 34 százalékkal. A 
kohó- és gépipari vállalatok 
9 százalékkal növelték árbe
vételüket és túlteljesítették 
exporttervüket. A tanácsi ipar- 
vállalatok közül a legnagyobb 
fejlődést a Komárom megyei 
Fémipari Vállalat érte el. A 
kisipari szövetkezetek terme
lési értéke 20 százalékkal 
haladta meg 1971-ben az elő
ző évit. Különösen szembetű
nő az építőipari szövetkezetek 
termelésének ugrásszerű nö
vekedése. A szövetkezetekben 
folytatódott az előző években 
megindított tendencia: a szer
vezettebb, gazdaságosabb ter
melés megteremtése.

A beruházások színvonalá
nak emelése szempontjából 
nagy jelentősége van annak, 
hogy a múlt esztendőben a 
megyei székhelyű építőipar 
munkáinak értéke meghaladta 
az egymilliárd forintot. Nö
vekedett a saját építés-szere-
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Tavasz a termelőszövetkezetekben
Az utakon zöldell a fű — 

a tél nélküli „télből” korán 
megérkezett a tavasz. A ha
tárban gépek dübörögnek, ja
vában folynak a tavaszi mun
kák. Azt, hogy milyen időjá
rást hoznak az elkövetkező 
évszakok, senki sem tudja 
Mégis az esztendőre pontosan 
olyan körültekintéssel, meg
fontoltsággal és igyekezettel 
kell felkészülni, mint egy csa
padékos, „ideális” tél után, 
hiszen egy esős tavasz még 
mindent jóvátehet. Vajon no- 
gyan látják ezt a termelőszö
vetkezetek?

Dad, Aranykalász Tsz
— Hétszázötven milliméter 

ísapadék hiányzik' a talaj al- 
tóbb rétegéből, ami tavaly 
kém esett le. S ezen felül hi

ányzik még az a hőmennyi
ség, am it az idén nem kapott 
meg a föld — így fogad Kap
ler G é za  főagronómus. Külö
nösén a vegyszerezéssel lesz 
problémánk, hiszen a növé
nyek nagyrészét úgy jó vegy- 
Szerezni, ha utána egy kis eső 
következik-, 74 hold borsót el
letettünk, már ki is kelt, itt 
Íz idő a vegyszerezésre, de, 
iogy ez a munkánk mennyire 
lesz eredményes, az már kér
déses. Vetettünk 24 hold zabot

is, 47 hold mák már ki is so
rolt, ez utóbbi hengerezése is 
megtörtént. Szombaton hozzá
láttunk a lucerna telepítésé
hez. Az Agróíabor által java
solt műtrágya mennyiséget 
már az őszön megadtuk a 
földnek. A mostani 52 hold 
telepítéssel együtt* 271 hold 
lucernája lesz termelőszövet
kezetünknek. Változás az elő
ző évekhez képest, hogy az 
idén minden lucernát géppel 
kaszálunk — s csak a begyűj
tést végeztetjük részibe. Min
den őszi takarmánykeveré
künk és őszi árpánk rotációs 
kapázását befejeztük a pénte
ki nappal. A rétek fogasolásá
val is végeztünk.

— Gondot fordítunk az 
eredményes kukorica-termesz
tésre is — folytatja. — A ku
koricaföldekre már az őszön 
kiszórtuk a műtrágyát, s va
lamennyi őszi szántást elsimí- 
tóztunk. Tervszerűen ütemez
zük a tavaszi munkákat, amit 
megkönnyít, hogy nálunk a 
tervtárgyaló közgyűlést már 
három héttel ezelőtt megtar
tottuk. Ezen a tagság több vál
toztatást jóváhagyott. Ilyen 
például, hogy az idén növel
jük a cukorrépa vetésterüle
tét és már nem hagyományos 
módon műveljük a répát, Ira

nern teljes mértékben gépesí
tünk, s természetesen vegysze- 
rezünk.

.Nägyigmäod,
Üj Elet Isz

— Lényeges változás terme
lőszövetkezetünkben a mun
kaszervezés terén történt. Ez
úttal nemcsak általános ta
vaszi programtervet készí
tettünk, hanem részletes, em
berekre szóló munkatervet 
dolgoztunk ki. Minden bri
gádvezető tudja, hogy mit kell 
elvégezniük, s hogy azért 
mennyi pénzt számolhatnak el 
Ügy véljük ennek a tervezés
nek a hasznát már a tavaszi 
munkák során is tapasztalni 
fogjuk. A kukorica vetéséhez 
a talajelőkészítést már meg
kezdtük. Ehhez új talajmun
káló gépsorok állnak rendel
kezésünkre. Űj gépeket, kom- 
binátorokat, tárcsákat, v.ető- 
gépeket vásároltunk. — so
rolja B e r ta la n  L á s z ló  elnök.

— Termelőszövetkezetünk
ben tavaly 54,6 mázsa volt s  
kukorica termésátlaga hek
táronként. ' Szeretnénk ezt a 
termést az idén is elérni, sőt 
egy kicsit túl is szárnyalni. 
Ennek az előfeltételeit igye
keztünk megteremteni. A

koricaföldek őszi mélyszán 
tást és nagyobb adagú mű
trágyát kaptak. A jobb, kor
szerűbb gépekkel megfelelőbb 
talajmunkát biztosítunk. S 
természetesen a legjobb faj
tákat fogjuk vetni. Ennek cél
jából tavaly 1—5 holdas par
cellákon 28 fajta kukoricával 
kísérleteztünk. Ezekből válo
gattuk ki azokat idei termesz
tésre, amelyeknél a legjobb 
termést, a legjobb szárszi
lárdságot, a legkedvezőbb 
érést tapasztaltuk. A kísérle
tezést azonban nem hagyjuk 
abba, az idén mintegy 20 faj
tát fogunk megfigyelni, ele
mezni, a Martonvásári Kuta
tó Intézet közreműködésével.

— Hamarosan megkezdjük 
ötven hold cukorrépa vetését 
és mintegy' száz hold lucerna 
telepítését — folytatja. — A 
tavaszi felkészülés közben 
gondolnunk kellett az ácste- 
széri Táncsics Termelőszövet
kezetre is. Mivel .náluk nincs 
semmi lehetőség beruházások
ra, öt MTZ traktorunk egy hé
ten keresztül náluk szórta i 
műtrágyát. Elvégeztük szá
mukra az őszi .vetések fejtrá
gyázását és az alapműtrág'yák 
kiszórását is. Azt szeretnénk,; 
ha ők sem maradnának el s 
munkával, hiszen egy késői 
kezdés az egész esztendő ered
ményeit, leronthatja — fejez i 
be tájékoztatását B e r ta la n  
László.

lésben a szövetkezeti építő
ipar aránya. Ezen belül a 
TÖVÁLL-ok részesedése is 
24 százalékról 30 százalékra 
emelkedett. Az állami építő
iparban a termelés nemcsak 
az 1970. évinél, hanem az 
1971. évi előirányzottnál is 
nagyobb volt. Javult a terme
lés koncentrációja. A Komá
rom megyei Állami Építőipari 
Vállalat eredménye és előző 
évi kétszeresére nőtt.

A tanácskozás' megállapítot
ta, hogy a mezőgazdasági üze
mek termelése az országost 
meghaladó mértékben emel
kedett. A tsz-eli teljesítménye 
10 százalékkal, az állami gaz
daságoké 12,3 százalékkal nőtt. 
A mezőgazdasági üzemekben 
a kalászosok termésátlaga 
magasabb volt a korábbi évi
nél. A kukorica vetésterülete

nőtt és a kukoricatermesztés 
technológiájában jelentős 
eredményt elérő’ Bábolnai Ál
lami Gazdaság kukoricater
mesztési módszereinek gya
korlati alkalmazása megkez
dődött más üzemekben is. 
Kedvezőtlen viszont — állapí
totta meg á  pártbizottság ülé
se — a cukorrépa, a burgo
nya, s a zöldségfélék vetéste
rületének nagyságrendje.

A mezőgazdasági üzemek 
1971. évi -termelése a gazda
ságpolitikai célok megvalósí
tására irányult. Javult a 
munka hatékonysága, nőtt a 
termelékenység, emelkedett a 
technológiai színvonal. De a 
kialakult közgazdasági kör
nyezet még erőteljesebben 
ösztönöz a hatékonyabb gaz
dálkodásra, az ésszerűbb jö
vedelem felhasználására.

A  b e r u h á z á s o k  f e j l e s z t é s e ,  

a l a k u l á s a
1971-ben a naegye 

szocialista szektorában
3,5 milliárd forintot
fordítottak beruházásokra, 11 
százalékkal kevesebbet az egy 
évvel korábbinál. Befejező
dött az Almásfüzitői Timföld
gyár kapacitásbővítő beruhá
zása. A fejlesztési költségek, 
az előirányzatnak megfelelő
en alakultak, s a bővítés ered
ményeként 125 ezer tonna tim
földkapacitás jött létre. Terv
szerűen haladt a Lábatlani Fi
nompapírgyár kivitelezése is. 
Vontatottan megy viszont a 
Magyar Viscosagyárban a 
PAN vegyiszál gyárának 
megvalósítása. A danulon 
üzem teljes befejezése ez év
ben várható.

A nagy állami beruházások 
közül kiemelkedik az orszá
gos közúthálózat fejlesztése 
keretében létesülő M 1-es au
tópálya építésének Tatabá
nya—Győr közötti szakasza. 
A kivitelezésben érdekelt 
vállalatok a megyei pártbi
zottság kezdeményezésére 
1971-ben szocialista szerződést 
kötöttek egymással.

A múlt esztendőben tovább 
növekedett a vállalati beru

házások jelentősége. í g y  épül 
többek között a Cement- és 
Mészművek beruházásában a 
Nyergesújfalui Eternitgyár le
mezüzeme. E munkában azon
ban a technológiai berendezé
sek vontatott beszerzése, a 
külkereskedelemmel össze
függő munkák pontatlan elő
készítése, az építőipari tevé
kenységek tervezésének késé
se, a kivitelezést nagymérték
ben hátráltatja. Bírálta a 
megyei pártbizottság ülése a 
tatai III. számú cserépgyár 
építése befejezésének késését 
is.

. A tanácsi fejlesztés alakulá
sa Összefügg a megye gazda
sági eredményeinek alakulá
sával. A bevételek az ered
mények csökkenése miatt nem 
alakultak a tervezettnek meg
felelően. 1971-ben 2567 lakást 
vettek használatba megyénk
ben, az 11,3 százalékkal keve
sebb az 1970. évinél. Az elké
szült lakások mennyisége 
azonban mégis 242-vel meg
haladja a III. ötéves tervben 
készült lakások .évi átlagos 
számát. Az új otthonok 51 szá
zaléka állami beruházásból lé
tesült, a magánépítkezések fo
kozatosan emelkednek.

A z  é l e t k ö r ü l m é n y e k  

a l a k u l á s a
Megyénk ipara, mezőgazda

sága és egyéb gazdálkodó szer
ve 1971-ben mintegy 120 ezer 
embert foglalkoztatott, 1,2 
százalékkal többet az előző 
évinél. A munkaerő-mozgás 
tovább csökkent, de nem mér
séklődött ennek ellenére kel
lően néhány fontos nagyvál
lalat munkaerőhiánya. Lakos
ságunk pénzbevétele mintegy 
8 százalékkal emelkedett. Az 
egyes népgazdasági ágak át
lagbérei közel azonos ütem
ben, 3 százalékkal fejlődtek. 
Az életszínvonal növekedését 
az ipar eredményének kedve
zőtlen alakulása nem gátolta.

összességében — a negatív 
tényezőket is figyelembe • vé
ve — megyénk gazdasági 
munkája országos szinten is 
úgy értékelhető, hogy a fejlő
dés üteme megfelelt a IV. öt
éves terv előirányzatainak, de 
a létrejött arárfVtalanságok 
fékezhetik a további növeke
dés ütemét. A fejlesztést szol
gáló pénzügyi eszközök csök
kenése érzékenyen érinti me
gyénk gazdaságát. Ez a kö
rülmény — és a jelentkező 
gazdasági problémáink megol
dása — egyaránt indokolják, 
hogy a IV. ötéves terv hátra
levő részében az anyagi és 
szellemi energiatartalékokat 
és a beruházási tevékenység 
csökkenése révén felszabaduló 
erőforrásokat egyaránt a meg
lévő eszközök hatékonyságá
nak növelésére fordítsuk. A 
megyei pártbizottság gazda
ságpolitikai apparátusa a já
rási politikai, szervekkel és 
az üzemi alapszervekkel 
együttműködve, a jövőben 
igyekszik koordinálni, segíte
ni a munka- és üzemszervezés 
javítására irányuló vállalati 
törekvéseket.

A munkaversenymozgalom 
fellendítése, és a gazdaságta
lan termelés visszaszorítása 
érdekében ugyancsak fokoz
ni •  megyei kgoidiaációv

é s  a politikai befolyást. Ez 
utóbbit indokolja a munkaerő
tartalékok csökkenlse, s az 
hogy a gazdasági fejlődés biz
tosításához feltétlenül szükség 
van a meglévő munkaidőalap, 
különböző hatékonyságú te
vékenységek közötti rendsze
res újraelosztására.

A két napirend együttes vi
tájában felszólalt d r .  G á l  I s t 
v á n , a tatabányai, S e r e g i  J á 
n o s , az Oroszlányi Szénbányák' 
igazgatója és S c h o p p e l  J á n o s  
a Dorogi Szénbányák igazgató- 
helyettese. Mindhárman a 
megye szénbányászatának 
gazdálkodási lehetőségeivel,

, jelenlegi helyzetével, illetve a 
jövőbeni feladatokról szóltak. 
K á d & r L á s z ló , a megyei tsz- 
szövétség elnöke a mezőgaz
daság megváltozott szerepéről 
és eredményeiről, K is s  I s tv á n ,  
a megyei tanács elnökhelyet
tese a tanácsi célcsoportos be
ruházások alakulásáról és a 
lakásépítés szorgalmazásáról 
beszéltek. B o d a  L á s z ló , a ta
tabányai Cement- és Mészmű
vek igazgatója az építőanya
gok elosztásának, Z s e n g e llé r  
I s tv á n , viszkózagyár vezér- 
igazgatója az új létesítmények 
és a munkaerőforrások terv- 
szerűségére tett javaslatot.

H a v a s i  F e re n c  elvtárs a dif
ferenciáltabb munkaszerve
zés, a minőségi munka, a ka
pacitás tervszerűbb felhaszná
lásának szükségességét hang
súlyozta. Fontos feladtunk — 
mondotta —, hogy saját lehe
tőségeinket maximálisan
használjuk ki és olyan termé
keket állítsunk elő, amelyek 
keresettek a piacon.

A napirend vitájában el
hangzottakat T ó th  M ih á ly  
elv társ foglalta össze, majd 
M o k r i  P á l elvtárs tájékoztat
ta a pártbizottságot a Közpon
ti Bizottság március 15-i ülé
séről. A pártbizottsági ülés 
H a v a s i elvtárs zárszavával ért 
Veget.
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